

# 目錄

## CONTENTS

### 八週年館慶專文

#### *On the 8th Anniversary of Taiwan Museum of Art*

- 4 穩健中求發展慶開館八週年／黃國漢  
Taiwan Museum of Art in Development—Celebrating the 8th Anniversary/Huang, Kuo-han

### 美術館研究人員與研究業務專輯

#### *Features: Museum Researchers—the Roles and Functions*

- 7 美術館與博物館內的研究——專業、職責、認同與尊重/李麗芳  
Curatorial Researches in Museums—Professionalism and Responsibility, Identity and Respect/Li, Lee-fang
- 21 日本博物館的專業人員——學藝員/邱明嬌  
The Museum Professionals in Japan—Curatorial Staff/Chio, Ming-chao

### 美術設計

#### *Graphic Design*

- 26 啟蒙時期的美術設計——台灣光復前後至民國四〇年代末期/林品章  
The Early Graphic Design in Taiwan—A Decade from the Retrocession Period/Lin, Pin-chang

### 總論

#### *Essay*

- 40 論陶德·塞勒(TODD SILER)形式轉喻的自然性美學/吳鼎武  
On TODD SILER'S "Metaphorm"—A Holistic Perspective through Art on Human Mind/Wu, Ding-wu

### 作品修復

#### *Care of Collections*

- 45 解析省立美術館典藏油畫作品的修復過程(三)/郭江宋  
The Restoration of Oil Paintings from Taiwan Museum of Art Permanent Collection(3)/Guo, Jiang-sung

### 陶藝

#### *Ceramics*

- 54 臺灣現代陶藝創作與文化認同(下)/溫淑姿  
Modern Ceramics in Taiwan and It's Culture Identity(2)/Wen, Shu-tzy

### 裱褙

#### *Mounting*

- 71 裱褙用漿糊對文物保存性之研究/張豐吉  
A Study on the Mounting Paste for Archival Purpose/Chang, Fong-ji

### 美學

#### *Esthetics*

- 75 西方哲人論醜(六)/趙雅博  
Western Philosophers' Views on Ugliness(6)/Chao, Ya-bo

### 展覽焦點

#### *Exhibition Notes*

- 81 從「書法研究展」略探台灣書法發展/薛燕玲  
An Inquiry into the Calligraphy Development in Taiwan—The Exhibition of A Calligraphy Research/Hsueh, Yen-ling
- 82 吳學讓彩墨畫展/劉坤富  
Ink and Color on Paper—An Exhibition of Wu, Shueh-rang/Liu, Kun-fu
- 74 上(三十一)期勘誤表  
The Errata for the last (31st) issue
- 87 臺灣美術季刊第八卷目次索引  
The Index of The Journal of Taiwan Museum of Art, Vol.8